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دیدگــاه
چه شد امارات ناگهان تغییر کرد؟

 ادامه از صفحه اول/ از تأثیرات گشــایش روابط دیپلماتیک این 
کشور با رژیم صهیونیستی، افزایش فشــار افکار عمومی جهان اسلام 
و از بین رفتن اعتبار این کشــور و منزوی شدن آن در بین کشورهای 
اسلامی است؛ مسأله ای که قطعا برای مقامات امارات مطلوبیت ندارد و 
می کوشند با گسترش روابط با کشورهای قدرتمند جهان اسلام همچون 
ایران و ترکیه، خود را از این دام برهانند و همچنان جایگاه خود را در بین 
کشورهای اسلامی حفظ کنند. در واقع، امارات متحده عربی در چند 
سال اخیر کوشیده است تصویری از یک کشور عملگرا و منفعت محور 
از خود به نمایش بگذارد و خود را بــه عنوان بازیگری مطرح کند که با 
همه طرف ها در منطقه در ارتباط بوده و در جست وجوی منافع و توسعه 
تجارت و امنیت، روابط خارجی اش را در طیف وسیعی تعریف کرده که 
از محور مقاومت تا تل آویو در آن می گنجند. در این راستا این کشور بعد 
از توافقات سیاسی و اقتصادی اخیری که با مقامات رژیم صهیونیستی 
داشــته، تلاش می کند با نزدیک شــدن به ایران و ســوریه به عنوان 
کشورهای خط اول جبهه مقاومت و بهره برداری رسانه ای از آن، بازی دو 
سر بردی را برای خود طراحی کند و خود را از زیر بار فشار افکار عمومی 
جهان اسلام خارج نماید. وعده سرمایه گذاری 10 میلیاردی امارات به 
ترکیه ای که امروز در بحران اقتصادی و مشکل کاهش بی سابقه ارزش 
پول ملی غوطه ور اســت نیز دقیقا با هدف گرفتن امتیازاتی متقابل از 
اردوغان، جلب حمایت این کشور و البته کاهش نفوذ اخوان المسلمین 
در ترکیه انجام می شود. بدین ترتیب باید گفت رویکرد امارات در عرصه 
سیاست خارجی به مصداق واقعی نظرات واقع گرایانه تبدیل شده که 
بر مبنای آنها دوست و دشمن دائمی برای کشورها وجود ندارد و تنها 
منافع ملی است که باید چراغ راهنمای مقامات تصمیم گیرنده در یک 
کشور باشد. هر چند این رویکرد ممکن است منافع امارات را تأمین کند 
و موقعیت منطقه ای این کشور را بهبود ببخشد، اما مقامات جمهوری 
اسلامی نیز در هماهنگی با سایر کشورهای منطقه به ویژه اعضای محور 
مقاومت، باید نشان دهند که ضمن استقبال از توسعه روابط منطقه ای، 
به اهداف پشت پرده این چراغ سبزها واقفند و بدون گرفتن امتیازات 
متقابل، حاضر نیستند امارات و سایر کشورهای عربی را به مقاصدشان 

نزدیک کنند.

یـادداشــت

نگــره

گــزارش

در ایران قوانینی که یا زنان خشونت دیده نسبت به آن آگاهی کافی 
را ندارند و یا اگر هم دارند، به دلیل فقدان امنیت، نسبت به کارآمدی 
آنها به حدی تردید دارند که عطای شکایت را به لقایش می بخشند. 
به همین دلیل هم هست که بسیاری از زنانی که اقدام به شکایت از 
افراد خانواده به دلیل اعمال خشونت می کنند، در همان ابتدای کار 
شکایت خود را پس می گیرند و خیلی از موارد هم در نهایت با مهر 
طلاق از نوع مهرم حلال و جانم آزاد مختومه می شود. در واقع قوانین و 
تمهیدات موجود هیچ یک نتوانسته است از میزان خشونت علیه زنان 
در ایران بکاهد و باز هم به همین دلیل است که در بحران هایی نظیر 
کرونا این خشونت ها روندی مضاعف به خود می گیرد. مسأله اصلی به 
بازتولید فرهنگی بر می گردد که در آن زن به خاطر زن بودن اساسا 
شهروند درجه دوم تلقی می شود. این فرهنگ در آموزه های رسمی و 
غیررسمی ما مدام در حال بازتولید است. از همان ابتدا که دختران و 
پسران ما خواندن و نوشتن می آموزند این تفکیک ها و تبعیض ها به آنها 
آموزش داده می شود. »آن مرد با اسب آمد« در مقابل: »مادر آبگوشت 
می پزد«، »دارا با میخ و تخته میز می سازد« در مقابل »سارا با سوزن 
دامن می دوزد« و… این تمایز و قدرت برترسازی جزئی از فرهنگ و 
باورهای جامعه ایران شده است و در تمامی مراحل آموزش های رسمی 
نیز تکمیل می شود. در آموزش های غیر رسمی نیز این فرهنگ سازی 
با شدت و قدرت بیشتری ادامه پیدا می کند. خانواده ای را به تلویزیون 
دعوت می کنند که هنر مرد اعمال خشونت علیه همسر خود است و 
حسن زن نیز کوتاه آمدن و کنار آمدن است. فراگیرترین رسانه دیداری 
ما و برخی از تریبون داران ، رسما خشونت را عادی سازی می کند و 
تمامی این تصاویر در کوتاه مدت و درازمدت یک واقعیت را به زنان و 
مردان ایران القا می کند؛ مرد جنس اول است و زن جنس دوم. زنان 
ایران در نهادهای قدرت به دلایلی تاکنون به رسمیت شناخته نشدند 
و هنوز پس از سال ها بر سر واژه رجل سیاسی بودن آنها هم توافقی 
در ساختار شکل نگرفته است. قانون نویس و مدیر و برنامه ریز و برنامه 
نویس و سیاستگذار و… ما که همگی مردان هستند نیز در همین 
ساختار آموزشی تربیت یافته اند. مقاومت هایی که در برابر قوانین رفع 
تبعیض ها علیه زنان دیده می شود نیز ناشی از همین فرهنگ است که 
متاسفانه برای این مقاومت وام می گیرد. در کنار اصلاح قوانین بیش از 
پیش باید باورهای مردسالارانه را از جامعه ایران زدود و زنان ایران باید 
با این رویکرد با حضور مؤثرتر در عرصه عمومی بتوانند سیاستگذاری ها 
را اصلاح کنند. فراموش نکنیم در آخرین گزارش مجمع جهانی 
اقتصاد رتبه شکاف جنسیتی ایران در بین 1۵۸ کشور جهان 1۵۲ 

اعلام شده است.

سخنگوی دولت توضیح داد:
 رونمايي از ديپلماسي نتیجه محور

 دولت اجازه نمی دهد مردم تحت فشار قرار گیرند

آرمان ملی: سخنگوی دولت در نخستین نشست خبری خود با 
نمایندگان رسانه ها با طرح این پرسش که شرایط امروز چگونه است؟ 
بیان کرد: امروز کسی در کشور استرس دسترسی به واکسن کرونا را 
ندارد. ترددهای شبانه دیگر به دستور رئیس جمهوری ممنوع نیست و 
آمار تلخ درگذشت شهروندان از ۷00 نفر در صد روز پیش به زیر 100 
نفر در حال حاضر رسیده است. علی بهادری جهرمی تاکید کرد: امروز 
کالاهای اساسی در دسترس مردم است و مردم برای اینکه بتوانند به 
مرغ و تخم مرغ دسترسی داشته باشند نه استرس و نه واهمه ای دارند 
نه نیاز است در صف  بایستند. سخنگوی دولت یادآور شد: اولویت دولت 
حفظ کرامت مردم و رسیدگی به دغدغه های اساسی مردم است. رئیس 
جمهوری پیش از نشستن بر کرسی ریاست جمهوری حل مشکل ورود 
واکسن را آغاز کرد. ما از 1۵ اسفند که اولین بسته واکسن وارد کشور 
شد تا آغاز این دولت حدود ۵ میلیون دوز واکسن به مردم تزریق کرده 
بودیم. از سوم شهریور تا امروز 100 میلیون واکسن جدید تزریق شده 
است. یعنی سرعت واکسن در این سه ماه چهل برابر سرعت دوره قبلی 
بوده است. وی تاکید کرد: امروز فرزندان مان دارند شیرینی حضور در 
مدارس را می چشند، امروز ورزش دوستان مان دارند کم کم شیرینی 
حضور در ورزشگاه ها را می چشند. این نشان می دهد اولویت دولت 
پرداختن به مسائل اساسی است. این هم فقط کار یک بخش دولت 
نیست در تزریق واکسن حوزه های مختلفی در دولت دست به دست 
هم داده اند و همه اینها بدون یک ریال استقراض از بانک مرکزی، بدون 
تحویل تورم به مردم، بدون افزایش پایه پولی، بدون به نوعی دست بردن 
درجیب مردم و با یک تلاش شبانه روزی و با برنامه ریزی انجام گرفته 
است. بهادری جهرمی عنوان کرد: مردم امروز عالی ترین مقام اجرائی 
کشور پس از رهبری را دارند در کنار خودشان در همه صحنه ها و 
مشکلات روز خود می بییند و طبیعی است که دیگر انتظار و پذیرش 
فاصله داشتن وزرا و مقامات اجرائی و استانداران را ندارند. امروز مردم 
امیدوار و مطالبه گر هستند وقتی می بییند رئیس دولت خودش در 
صحنه حاضر است. وی ابراز داشت: وقتی مردم پای کار حل مشکلات 
بیایند مشکل حل می شود. امروز دولتمردان در صحنه تصمیم گیری 
می کنند، آنهم با تکیه بر همان گزارش های پشت میز و کارشناسی ها، 
اما دیگر در صحنه تصمیم گیری می شود و دولتمردان اجازه نمی دهند 
بحران تولید شود و مردم در فشار قرار گیرند. سخنگوی دولت تاکید 
کرد: با دیپلماسی فعال خارجی است که اکو و شانگهای را شاهد بودید؛ 
هم در حوزه ساختار دیپلماسی کشور و هم به طور خاص دیپلماسی 
فردی شخص رئیس جمهوری به صورت فردی پیگیر مسائلی مثل ورود 
واکسن و حل مشکل گاز است. اگر قرارداد دو روز پیش امضاء نمی شد 
ما باید منتظر بحران گاز و قطعی گاز در فصل زمستان می بودیم. البته 
امروز هم نیازمند صرفه جویی و مدیریت مصرف و توجه بیشتر به 
بخش های حکومتی و مردم هستیم. سخنگوی دولت تاکید کرد: امروز 
دیپلماسی ما فعال و متوازن است و نقش همسایه ها را پررنگ کرده است. 
ما در همین سه ماه چندین رکورد در حوزه صادرات شکسته ایم و 
رکوردهای روزانه صادرات را در همین سه ماه شکسته ایم و رکوردهای 
ترخیص کالا را در همین دولت دوبار شکسته ایم. دیپلماسی امروز ما 
منفعل نیست. فقط به یک سو نگاه نمی کند و به یک حوزه توجه ندارد، 
در همه محورها، نتیجه گرا و نتیجه محور است و این صدا را کشورهای 

دیگر هم شنیده اند و پیام دیپلماسی ایران را دریافت کرده اند.

 بررسی»آرمان ملی« از تحلیل های اعتمادسوز 
برخی نمایندگان:

 آقای ذوالنوری، مخالفان شما
بیگانگان يا ضد میهن نیستند!

آرمان ملی- امید کاجیان: »در اتفاقات اخیر اصفهان ما کد های 
زیادی داریم که نشان می دهد طراحی پشت صحنه این حرکات توسط 
بیگانگان انجام شده و متأسفانه در مقطعی توانستند بعضی ها را با 
خودشان همراه کنند.« جنس این حرف های مجتبی ذوالنوری نماینده 
مجلس البته که از دید خیلی ها نخ نما شده و تکراری است، بسیاری به 
این ادبیات آشنایی دارند. ادبیاتی که هدفش ندیدن بخش قابل توجهی از 
مردم و واقعیاتی است که در کشور می گذرد و شوربختانه برخی مقامات، 
غرق شده در اینگونه شعارهای نمایشی، نمی خواهند آنچه که در همه 
این سال ها بر مردم گذشت و آنچه که آنها نادیده گرفته اند را بپذیرند. 
در این سال ها البته برخی مسئولان چاره کار را در تداوم همین امر هم 
می بینند، اینکه خودی ها مردم ایران هستند و غیر خودی ها از بیگانگان 
و فریب خورده ها و کسانی که حساب شان از مردم جداست. شاید ایراد 
اصلی همه این سال ها در این باشد که تعریف برخی از مردم متفاوت بوده 
است و البته اینگونه جا انداخته اند که اگر کسی اندکی از مطالبات صنفی 
خود فراتر برود، هم دیگر جزو مردم نیست چون با ما نیست)!( عده ای 
از آنان این اصل را دارند که اگر قوانین شان پذیرفته نمی شوند حتی اگر 
قوانین اشتباه باشند پس مخالفان این قوانین، دشمن هستند و بیگانه 
و فریب خورده. تصورات امثال ذوالنوری را می توان در همان اظهارات 
مجری زنی دید که در تلویزیون می گفت: » اگر کسی اعتقاد – اعتقادات 
از جنس آن خانم مجری - ندارد، جمع کند از ایران برود. برود همان 
جا هایی که همان رفاه و همان مدل زندگی را دارد و اگر اعتقاد داریم به 
نظرم باید جدی به میدان بیاییم. به نظرم امروز نشان دادیم که همه ما 
ایرانیان به یک مدل زندگی سلحشورانه احتیاج داریم.« یا درست مانند 
ظریف وزیر خارجه پیشین ایران که از قول مردم و مشکلاتی که داشتند، 
می گفت:» ما خودمان انتخاب کردیم که جور دیگری زندگی کنیم.« 
امروز امثال ذوالنوری نه تنها حوادث اصفهان بلکه هر آنچه از این اتفاقات 
در این سال ها گذشت را نیز به حساب بیگانگان می گذارد. مسأله ای 
که به نظر می آید بزرگترین آفت ها برای شرایط سیاسی و سیاسیون 
امروز کشور است. نگاهی که در همه ابعاد زندگی مردم ایران از مسائل و 
مشکلات اقتصادی و اجتماعی و... ریشه دوانده. در واقع سر منشا و ریشه 
مشکلات کشور در همین نوع باور است، اینکه گروهی از مقامات، وطن 
پرستی را در اعتقاد به خودشان می دانند و بس. مقامات، تراز همه چیز را 
با این مضمون دیده اند» که هر آنچه ما )مقامات( می گوییم درست است و 
اگر کسی غیر از این می خواهد و غیر از این اعتقاد و باور دارد نه فقط اینکه 
از ما  نیست بلکه از ایران و وطن نیست و دشمن است و بیگانه است و از 
این رو چون ما عالیجنابان مسئول)!( خیر همه را می خواهیم باید با این 
دسته از آدم ها و عقاید برخلاف خودمان مبارزه کنیم و بعضا برخوردهای 
سلبی داشته باشیم.« راهی که بخشی از ساختار کنونی کشور طی همه 
این سال ها به اشتباه یا به واسطه بقا همواره انجام داده است و البته که 
بر این طریق، پافشاری هم می کند و هر بار وضعیت بدتر و بدتر می شود. 
مردم ایران امروز قطعا که نسبت به سال های قبل آگاه تر شده اند و از 
این بابت اسباب رسانه های داخلی و سخنانی از جنس کلام ذوالنوری 
نه تنها مشکلی را حل نخواهد کرد، بلکه به فاصله و شکاف میان مردم و 
مقامات نیز روز به روز می افزاید. این در حالی است که اگر مسئولان به 
فکر تداوم جایگاه خود در عرصه سیاست کشور هستند، اتفاقا می بایست 
شکاف هایی که روز به روز بر مقدار آن نیز افزوده می شود را پر کنند نه 
آنکه با چنین بیانات سطحی و شعاری در کنار شانتاژهای همیشگی 
رسانه ای بر عمق آن نیز بیفزایند. آنها باید قبول کنند وقتی در جامعه ای 
اکثریت یک کشور برای انتخابات مجلس و ریاست جمهوری دیگر حاضر 
به انتخاب نه اصلاح طلب و نه اصولگرا نمی شود و ماندن در خانه را ترجیح 
می دهد، چه معنایی دارد؟ و نمی توان اکثریت این کشور را که با این عمل، 
مخالفت خود با رویه کنونی را به نمایش گذاشته اند بازهم ضدمیهن، 
فریب خورده یا از بیگانگان دانست. چرا در ایران نمی خواهیم بین مردم 
منتقد و ساختار قدرت، گفتمان برقرار کنیم؟ و حتی پا را از این امر فراتر 
بگذاریم و به سمت مذاکره قدرت سیاسی با منتقدان گام برداریم، تا چه 
زمان با واژگانی مانند وطن پرست و غیر وطن پرست می خواهیم برای هم 
خط و نشان بکشیم؟ و این رویه را ادامه دهیم؟ باید بدانیم شکل گیری 
این گفتمان و تعامل نه تنها باج دادن و ترسیدن یکی از دیگری نیست 
بلکه نمادی از بلوغ و بهبود و رشد یافتگی است. وقتی در زمانه ای هستیم 
که با طالبان بدون مشکل مذاکره می کنیم، چرا مذاکره با منتقدان و مردم 
ایران امکان پذیر نباشد و باز هم تابو بماند؟ شاید امروز وقت آن رسیده 
باشد که لااقل برای یکبار هم که شده به این تعامل به جای تقابل و حذف 
همدیگر فکر کنیم. به عنوان یک ایرانی با ملیتی مشترک. این فکر کردن 
هرچند بلندپروازانه و غیرعملیاتی و حتی از دید بسیاری خنده آور هم 

باشد اما اندیشیدن بلندپروازانه نه جرم است نه گناه.

 آذر منصوری
قائم مقام حزب اتحاد ملت

 ارزیابی شما از روند مذاکرات وین در دو روز گذشته 
به  چه صورت است؟ آیا رویکردی که ایران در مذاکرات 

در پیش گرفته اقناع کننده بود؟
 فضایی که بر مذاکرات غالب است نشان می دهد که روند رو 
به مثبت شدن است و امیدها نسبت به حاصل شدن نتیجه در 
مذاکرات بیش از گذشته بوده است.به  هرحال مذاکرات با یک 
تأخیر شش ماه همراه بوده و این تأخیر سبب به وجود آمدن 
گمانه زنی های زیادی درباره آینده مذاکرات شد. برخی نیز با 
این پرسش مواجه هستند که چرا درحالی که شش ماه تأخیر 
در مذاکرات صورت گرفت ایران درنهایت شش دور مذاکرات 
قبلی را پذیرفت و با این رویکرد وارد مذاکره شد.آنچه در شرایط 
کنونی حائز اهمیت است این است که روند به شکلی جلو برود 
که مواضع به هم نزدیک و اختلافات کاهش پیدا کند. همین که 
مذاکره کنندگان جدید درنهایت به این نتیجه رسیدند که باید 
شش دور مذاکرات گذشته را بپذیرد و بر اساس آن مذاکرات 
را جلو ببرند یک گام مثبت و اساسی در آینده مذاکرات است. 
امیدواریم کشورهای غربی و آمریکا نیز در مسیر مثبت شدن 
مذاکرات حرکت کنند و به تعهدات خود عمل کنند. واقعیت 
این است که از زمانی که آمریکا از برجام خارج شد خسارت های 
زیادی به ایران ازنظر اقتصادی وارد شد که ادامه این وضعیت 

مفید نخواهد بود و باعث خسارت های 
بیشتری خواهد شد. به همین دلیل 
دو طرف با تعدیل مواضع خود باید به 
سمتی حرکت کنند که تحریم های 
که علیه ایران اعمال شده برداشته 

شود.
 با توجــه به اظهارنظرهای 
مقــامــات ایـران و آمریکا به 
نظر می رسـد بــرداشته شـدن 
تحریم های ایــران مهــم ترین  
موضوعی است که در دستور کار 
مذاکرات قــرار دارد.آیا شرایط 
برای تحقق این امر فراهم است؟

از شواهد و قرائن چنین به نظر 
می رسد که آمریکایی ها پذیرفته اند که تحریم های مرتبط با 
پرونده هسته ای ایران را بردارند. البته هنوز اولویت های برداشته 
شدن تحریم ها مشخص نشده که در ابتدا کدام تحریم ها 
برداشته می شود و پس  از آن چه اتفاقی رخ خواهد داد. از سوی 
دیگر هنوز مشخص نیست که آمریکا به ازای برداشته شدن 
تحریم ها چه درخواستی از ایران خواهد داشت و واکنش ایران به 
این درخواست چه خواهد بود.اینکه عنوان می شود یک کمیته 
برای برداشته شدن تحریم ها تشکیل شده نکته مثبتی است و 
به مذاکره کنندگان برای به نتیجه رسیدن کمک خواهد کرد. 
در شرایط کنونی افکار عمومی به دنبال پاسخ به این سؤال است 
که ایران چه سازوکاری برای سنجش اقدامات آمریکا در قبال 
برداشته شدن تحریم ها در نظر گرفته است. به نظر می رسد روند 
مذاکرات به خوبی پیش می رود و اگر حسن نیتی از سوی آمریکا 
و کشورهای اروپایی صورت بگیرد احتمال این وجود دارد که 
در کوتاه مدت به نتیجه رسید. هرچند آمریکایی ها اصرار دارند 

که گفت وگوها با ایران به صورت مستقیم صورت بگیرد اما تیم 
مذاکره کننده ایران بر این باور است که بهتر است گفت وگوها 
به صورت جمعی و با حضور دیگر کشورهای عضو برجام صورت 
بگیرد. البته برخی از کارشناسان بر این باور هستند که  از این 
مرحله باید عبور کرد. واقعیت این است که خروج آمریکا از برجام 
و اعمال تحریم ها علیه ایران بر عملکرد کشورهای دیگر عضو 
برجام تأثیرگذار بوده است. به همین دلیل باید مذاکرات رودررو 
با کشوری که از برجام خارج شده و تعهدات خود را انجام نداده 

صورت بگیرد.
 برای گفت وگوی رودررو و بی واسطه ایران و آمریکا 
چه پیش نیازهایی وجود دارد و درصورتی که این اتفاق 

رخ بدهد چه پیامدهایی به همراه خواهد داشت؟
حتی اگر گفت وگوی رودررو بین ایران و آمریکا رخ بدهد ما 
نباید فراموش کنیم که این گفت وگوها در خلأ صورت نخواهد 
گرفت. این گفت وگوها در فضای بین المللی و در راستای 
کمک به صلح جهانی است. در چنین شرایطی نخستین کشور 
معترض و متعرض به این گفت وگو اسرائیل خواهد بود. برخی 
از کشورهای عربی منطقه خلیج فارس نیز همین وضعیت را 
خواهند داشت و این احتمال وجود دارد که در روند مذاکرات 
کارشکنی صورت بگیرد. از سوی دیگر این احتمال وجود 
دارد که برخی از گروه های سیاسی 
داخل آمریکا نیز در روند مذاکرات 
سنگ اندازی کنند و فضا را سنگین 
کنند تا تصمیم گیری برای مقامات دو 
کشور سخت شود. در چنین شرایطی 
مذاکرات نیازمند ظرافت هایی است 
که باید از سوی مذاکره کنندگان 
اعمال شــود تــا احتمال به نتیجه 
رسیدن مذاکــرات افــزایش پیدا 
کند. مذاکره کنندگان ایــران بایــد 
از حساسیت های محیط پیرامونی 
با ظرافت عبور کنند و اجازه ندهند 
اتفــاقات و فشارهایی که از بیــرون 
مذاکــرات صورت می گیرد بر ماهیت 

مذاکرات تأثیر منفی داشته باشد.
 پذیرش محتوای شش دور مذاکرات گذشته از سوی 
ایران یک اقدام هوشمندانه بود. در چنـین شرایطی چه 
تغییری در رفتار آمریکا برای برداشتــه شدن تحریم ها 
رخ خواهد داد؟ آمریکا چه درخواســت هایی از ایران 

خواهد داشت تا تحریم ها را بردارد؟
آمریکا تاکنون درخواست هایی داشته اند که یکی از آنها این 
بوده که مدت تحریم ها را طولانی تر وسیع تر کنند و برخی از 
بندهای تحریم ها را با محدودیت های بیشتری مواجه کنند. از 
سوی دیگر موضوع برجام۲ مطرح شد که این درخواست ها از 
سوی ایران رد شد، قرار نیست در دستور مذاکرات نیز قرار داشته 
باشد. ایران در قبال تحریم هایی که آمریکا اعمال کرده اقداماتی 
را انجام داده و سطح غنی سازی خود را افزایش داده است. در 
شرایط کنونی آمریکا خواستار این است که سطح غنی سازی 
ایران دوباره به حالت قبل یعنی پس از برجام سال۲01۵ برگردد 

و روند معکوسی از سوی ایران در این زمینه صورت بگیرد. به 
نظرمی رسد این درخواست نیز از سوی ایران پذیرفته نخواهد 
شد. تنها در صورتی ایران این درخواست را خواهد پذیرفت که 
به همان اندازه تحریم ها کاهش پیدا کند و از بین برود و آثار 
آن نیز وجود نداشته باشد. این اتفاق نیز نیازمند راستی آزمایی 
است و باید در عمل به وجود بیاید. خسارت هایی که تحریم های 
آمریکا بر ایران اعمال کرده ازجمله موضوعاتی است که ایران 
در مذاکرات به دنبال احقاق آن خواهد بود. تحریم های آمریکا 
خسارت های زیادی را بر محیط کسب وکار، بهداشت و درمان 
و افزایش شمار قربانیان ناشی از ویروس کرونا بر ایران وارد 
کرد. خواسته مهم دیگری که ایران دارد این است که آمریکا 
و دیگر کشورهای عضو برجام  دیگر از برجام خارج نشوند تا 
اتفاقات گذشته دوباره تکرار نشود.در روزهای گذشته و در 
اجلاس گروه۲0 آمریکا، انگلیس، آلمان و فرانسه بیانیه ای 
صادر کردند که از برجام حمایت خواهند کرد و در آینده چالش 
جدیدی درزمینه برجام به وجود نخواهند آورد. اینکه این بیانیه 
به چه میزان دارای جنبه های حقوقی است و در آینده برای 
آنها الزام آور خواهد بود موضوع دیگری است که نیاز به بررسی 

بیشتر خواهد داشت.
 در روزهایــی برگــزاری 
مـذاکرات رئــیـس جمهــور 
با تماس تلفنــی بــا امــانوئل 
مـکرون رئیس جمهور فرانســه 
و همچنیــن دادن اطمینـان به 
کشورهای غربی مبنی بـر اینکه 
اگر تحــریم های ایران برداشته 
شــود ایران به همــه تعهدات 
خود عمل خواهد کرد تلاش کرد 
فضای مذاکرات را اطمینان بخش 
کند. مهم ترین هدفی که رئیسی 
در مذاکــرات دنبال می کند، 

چیست؟
فعالیــت رئیس جمهور در زمان 
مذاکــرات و رایــزنی با رهبران 
کشورهــای اروپایی اقــدام مثبتی 
است که از سوی آقای رئیسی صورت 
گرفـته است. شرایــط بین الملل و 
مــذاکـرات هستــه ای ایـجــاب 

می کند کــه رئیس جمهور حضــور فعــال تر و حساب شده تری 
در عرصــه بین المللی داشته باشد و تلاش کند با رایزنی با 
رهبران کشورهای مختلف و به خصوص کشور درگیر برجام 
شرایط برای رسیدن به یک توافق مناسب فراهم کند. قبل از 
فعالیت های اخیر رئیس جمهور نیز ایشان با شرکت در اجلاس 
سران اکو تلاش کرد زمینه های حل اختلافات منطقه ای را 
به وجود بیاورد و زمینه را برای توافق احتمالی ایران در برجام 
ایجاد کند. بدون تردید این فعالیت ها سیگنال های روشنی 
به اعضای برجام خواهد داد و شرایط را تسهیل خواهد کرد. 
به هرحال فرانسه کشور مهمی در بین کشورهای اروپایی 
است و همراه کردن این کشور با مواضع ایران می تواند کمک 

زیادی به تسریع روند مذاکرات کند. با این  وجود در روزهای 
گذشته شاهد شیطنت هایی از سوی انگلیس بودیم. هم زمان 
با سفر هیأت مذاکره کننده ایرانی به وین اقداماتی ازجمله 
صدور بیانیه مشترک با مقامات اسرائیل حرکت زشتی بود 
که از سوی انگلیس صورت گرفت و نشانه ای از حسن نیت و 
دوستی در آن وجود نداشت. به همین در کنار رایزنی و مذاکره 
با کشورهایی مانند فرانسه باید مراقب شیطنت های کشورهایی 
مانند انگلیس نیز بود. هدف اصلی انگلیس از این شیطنت ها 
نیز اعمال فشارهای سیاسی و تبلیغاتی بر ایران در آستانه آغاز 

مذاکرات وین بود.
 کادر وزارت خارجــه و گروه مذاکره کننده ایران 
که درگذشته ازجملــه منتقدان برجام بودند امروز به 
این نتیجه رسیده اند که با احیای برجام باید تحریم های 
ایران برداشته شود. این تغییر دیدگاه چرا به وجود آمده 

و چه پیامدهایی به همراه خواهد داشت؟
خوشحالم که مقامات دولت سیزدهم درنهایت به یک 
جمع بندی عقلانی از وضعیت ایران در عرصه داخلی و 
بین المللی دست پیداکرده اند و به این نتیجه رسیده اند که با 
مذاکره باید زمینه برداشته شدن تحریم های ایران را به وجود 
بیاورند. بدون تردید این عقلانیت که 
ناشی از درک واقعیت های موجود 
در جامعه ایران و فشار زنــدگی به 
مــردم است درنهایت بــه نتیجه 
مطلوب می رســد. در ایــن زمینه 
همه کسانی که دلسوز کشور هستند 
از این عقلانیت حمایت خواهند داد 
تا وضعیت موجود تغییر کند.آثار 
تحریم ها در وضعیت کشور وزندگی 
مردم مشهود بوده و زمینه مشکلات 
زیادی را به وجود آورده است. کسانی 
که منکر پیامدهای تحریم ها بودند و  
یا آن را به شکلی تفسیر مـی کردند 
کــه تحریم ها پیامدهای مثبــتی 
به همراه خواهد داشت امروز باید 
دیدگاه های خود را تغییر بدهند و 
واقعیت های جامعــه را درک کنند. 
شرایط امروز به شکلی است که باید 
با رویکرد عقلانی و اصلاح وضعیت 
اقتصادی مردم فشارهایی که روی مردم وجود دارد را کاهش 
داد و یا از بین برد. ما باید به وجود آمدن عقلانیت در تیم 
مذاکره کننده هسته ای را به فال نیک بگیریم و تا زمانی که 
تصمیمات جنبی عقلانی و در راستای منافع ملی قرار دارد 
باید از این تصمیمات حمایت کرد. مهم نیست چه کسی 
مذاکره می کند و یا مذاکرات را به نتیجه می رساند و بلکه 
نکته مهم این است که تحریم های ظالمانه که پیامدهای 
منفی زیادی برای کشور و مردم داشته برداشته شود تا فشار 
از زندگی مردم برداشته شود. در این زمینه باید از رقابت های 
جناحی پرهیز کرد و با حمایت از دولت زمینه را برای رشد و 

توسعه کشور فراهم کرد.
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آرمان ملی- احسان انصاری: مذاکرات هسته ای در دو روز گذشته برگزار شد و طرفین به ارزیابی مواضع یکدیگر پرداختند. اتفاق مهمی که در این دو روز رخ داد این بود که ایران محتوای شش دور گذشته مذاکرات را پذیرفت و قرار شد همان 
رویکرد دنبال شود. از سوی دیگر مقامات ایران عنوان کردند که هدف ایران از مذاکرات جاری برداشته شدن تحریم هاست و آمریکا در صورت مشاهده اقدامات مؤثر ایران در انجام تعهدات خود به سمت لغو تحریم ها حرکت خواهد کرد. 
سیدابراهیم رئیسی نیز با تماس تلفنی با امانوئل مکرون و اطمینان دهی به آمریکا و کشورهای اروپایی عنوان کرد درصورتی که آمریکا تحریم ها را بردارد ایران نیز به صورت کامل به تعهدات خود عمل خواهد کرد. به باور کارشناسان فضای 
مذاکرات در دو روز گذشته مثبت و سازنده ارزیابی می شود و این امیدواری وجود دارد که طرفین درنهایت به یک جمع بندی برای برداشته شدن تحریم های ایران دست پیدا کنند.»آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی روند مذاکرات صورت گرفته 

بین ایران و کشورهای غربی با دکتر صباح زنگنه تحلیل گر روابط بین الملل گفت وگو کرده است. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

آمریکا تاکنون 
درخواست هایی 
داشته اند که یکی از 
آن ها این بوده که مدت 
تحریم ها را طولانی تر و 
وسیع تر کنند و برخی 
از بندهای تحریم ها را با 
محدودیت های بیشتری 
مواجه کنند. از سوی دیگر 
موضوع برجام2 مطرح 
شد که این درخواست ها 
از سوی ایران رد شد قرار 
نیست در دستور مذاکرات 
نیز قرار داشته باشد

خوشحالم که مقامات 
دولت درنهایت به یک 
جمع بندی عقلانی از 
وضعیت ایران در عرصه 
داخلی و بین المللی دست 
پیداکرده اند و به این نتیجه 
رسیده اند که با مذاکره 
باید زمینه برداشته شدن 
تحریم های ایران را به 
وجود بیاورند

 روند بازسازی و سیاست ورزی در جریان اصلاح طلبان را 
بعد از انتخابات 1400 چگونه ارزیابی می کنید؟

شرایط کرونایی مانع از نشست ها و جلسات است. برخی از احزاب 
نشســت ها و کنگره های خود را به صورت مجازی برگزار کرده اند و 
مشغول کار و فعالیت هستند و برخی دیگر فعالیت خاصی نداشته اند. 
جبهه اصلاحات بعد از دو انتخابات 139۸ و 1400 و اراده ای که برای 
حذف اصلاحات و اصلاح طلبان شکل گرفت )از ریاست جمهوری تا 
شوراهای شهر و روستا( به وســیله نظارت استصوابی که هر روز هم 
چتر آن گسترده می شــود. جریان اصلاحات به نوعی منتظر است تا 
ببیند این اراده ای که تصمیم به این کار گرفت و این هزینه را به کشور، 
نظام و فضای سیاسی تحمیل کرد بالاخره اهداف پنهان آن یا برآورد 
آن چه بود که تصمیم به چنین کاری گرفت. ما در شرایطی بودیم که 
هم در صحنه بین المللی و منطقه ای و هم در مســائل داخلی نیاز به 
اجماع داریم و باید همه با هم باشــیم و همکاری کنیم. چالش هایی 
که در کشور است نیازمند تفاهم ملی، گفت و گوی ملی و تفاهم ملی 
دارد و اگر قرار باشــد که نیروهای سیاسی تقسیم بندی و مرز بندی 
بشود کشور با مشکلات مواجه می شود. شاهد مشکلات و چالش ها در 
حوزه های آب، خشکسالی، اشتغال، آسیب های اجتماعی و... هستیم 
اگر همه با هم تفاهم کنند ممکن است کشور آن هم به کندی بتواند 
موانع را برطرف کند ولی این موانع و مشکلات مزمن و کهنه شده است 
و متاسفانه عمق و گسترش آن زیاد شده است. به هر حال اصلاحات  
فعلا منتظر است تا ببیند هدف و اراده ای که مجلس، قوه قضائیه و دولت 
و سایر بخش ها را یکدست کرده اند، چه بوده است. اصلاح طلبان منتظر 
هستند از یک طرف شرایط کشور، پیچیدگی های مسائل و چالش ها 
و ابر چالش ها، انتظارات و توقعات مردم و جامعه و اقشار مختلف، گیر 
و گرفت ها و اختلالی که در ساختار تصمیم گیری کشور شکل گرفته 
را مشاهده کند، هرچند جریان اصولگرایی به تعبیر امروزی انقلابی 
و جوانان انقلابی اعتقاد دارند ما هیچ مشــکلی نداریم و هر روز یک 
موفقیتی را پشت سر می گذاریم و آمریکا هم منطقه را ترک کرده و 
دیگران هم نمی توانند مانع و مزاحتمی برای کشور ما درست بکنند و 
به همین دلیل همه چیز را یکدست کرده اند تا همصدا شوند تا بتوانند 
سرود وحدت و پیشرفت جریان خودشان را بخوانند. اما این طرف هم 
واقعیت های جامعه اســت که می بینیم که طبقه متوسط ضعیف تر 
می شــود. لذا اصلاحات فعلا رصد می کند تا مبادا حضرات یک وقت 

بگویند چوب لای چرخ می گذارید و مانع تراشی می کنید. الان فعلا 
بیشتر سکوت، ارزیابی و انتظار در پیش گرفته شده است تا اینکه ببیند 
عملکرد جریانی که مســیر را به این گونه طراحی کرده است به چه 

سرنوشتی مبتلا می شود. 
 از دیدگاه شما برای بازگشت پرقدرت اصلاح طلبان به 
عرصه قدرت و انتخابات چه اقدامــات درون جریانی برای 

اصلاح طلبان لازم است؟
در درون جبهه اصلاحات یک نوعی بازسازی و انسجام در حال شکل 
گیری است. اختلافات و دیدگاه هایی که در جریان انتخابات 1400 در 
میان طیف های مختلف اصلاحات مطرح می شد الان به نظر می رسد 
فاصله ها کمتر می شود و بخش های مختلف جریان اصلاح طلب دارند 
معتقد می شوند که این جریان اراده اش بر این بود که نگذارد اصلاحات 
وارد صحنه بشود و ســهمی در سبد انتخابات داشــته باشد و حالا 
اصلاحات خودشان را آماده می کنند و سرمایه های اجتماعی خودشان 
را احیاء می کنند هرچند ملاک کافی نیست ولی فضای مجازی نشان 
می دهد که اصلاحاتی که قبل از انتخابات و بعد از آن مرتبا توســط 
بخش هایی از سیاسیون مورد انتقاد بود و شعار اصلاح طلب، اصول گرا 
تمام ماجرا به نظر می رسد این شعار اکنون کمرنگ شده است و جریان 
اصلاحات هنوز هم می تواند در چارچوب نظام و با لحاظ جوانب کار راه 
حلی باشد برای مسائل و پیچیدگی های فضای سیاسی، اقتصادی و 
اجتماعی کشور دوباره مورد بحث و بررسی قرار می گیرد. معتقد هستم 
که اصلاحات می تواند به میدان بازگردد، می تواند خود را بازسازی کند 
و اختلافات داخلی خودش را کمتر بکند و فاصله خودش را با جامعه و 
رای دهندگان کم تر بکند و می تواند پل ارتباطی و سرمایه اجتماعی 
خودش را بازسازی کند. البته به شرط اینکه جدی کار کند و مرتب 
مسائل را رصد کند و احزاب و دوستان اصلاح طلب نباید به تعطیلات 
بروند و مایوس شوند، چراکه تجربه دولت احمدی نژاد را داریم که در 
ابتدای کار اصول گرایان چه انسجامی داشتند و چطور از هم تعریف و 
تمجید می کردند اما پس از مدتی ماه عسل آنها تمام شد و با هم درگیر 
شدند. امروز هم دوستان بدانند یکدستی و تک صدایی نه تنها در ایران 
بلکه اساسا در همه کشورها ممکن نیست. همین الان در تقسیم غنائم 
و کیک پیروزی اختلاف است لذا باید دوستان با دقت و رفتار مسئولانه 
مسائل را رصد و ارزیابی کنند و بدانند به شــرطی که بتوانند رابطه 
خودشان را با مردم و جامعه و رای دهندگان ترمیم و بازسازی بکنند 

به نظر می آید یکی از گزینه هایی که بدون پشتوانه حاکمیت تا حالا 
توانسته اند روی پای خود بایستند و ساحت سیاست کشور را مدیریت 
کنند همین جریان اصلاحات است. نشان می دهد جریان اصلاحات 
به خصوص با ملاحظات و فلســفه و رویه ای که دارد )تاکید می کنم 
رویه اش همچنان باید خرد جمعی و مشارکت همه بخش ها باشد( و به 
مفهوم واقعی کلمه ارتباط با خواست و نیاز و مطالبات جامعه را فراموش 
نکند و همواره به دنبال راه حل های بهتر و مخالف درجا زدن و ماندن 
در وضع موجود باشد. اگر چنین ویژگی هایی را در دیدگاه ها و رفتارش 
در حوزه فرهنگ، اقتصاد، امنیت و... به روز کند تصور می کنم مجددا 

صحنه گردان فضای سیاسی کشور باشد.
 مدت ها صحبت از تشــکیل حــزب فراگیر اصلاحات 
می شود، شما فکر می کنید تا چه اندازه تشکیل این حزب قابل 

تحقق است؟
یکی از گزینه هایی که مطرح می شود این است که احزاب موجود در 
جریان اصلاحات با همدیگر ویژگی یک حزب را دارند و اغلب صنفی 

هستند جوانان، زنان، پزشکان و... همه اینها نشان می دهد که صنف 
هســتند ولی حزب به مفهوم اینکه همه مناطق، اقشار و... را پوشش 
بدهد در ایران نداریم هرچند تعداد محدودی هستند که فراتر از یک 
صنف هستند اما آنها هم فراگیری و جامعیت را ندارند. باید به سمت 
حزب فراگیر حرکت بکنیم هرچند برخی به تنوع در جریان اصلاحات 
اعتقاد داشتند ولی واقعیت این است که وقتی شورای نگهبان، رفتار 
آن و ساختار سیاسی کشور را مشاهده می کنید و می بینید که شورای 
نگهبان قاطع و بی رو دربایستی رفتار و دیدگاه یک جناح را پیگیری 
می کند و نگاهی هم به امثال دکتر عارف که ملاحظه شورای نگهبان را 
داشت، ندارند و از دید شورای نگهبان آقایان تاج زاده، عارف و جهانگیری 
و... یکسان هستند. به نظر می رسد شرایط برای تشکیل حزب فراگیر 
فراهم می شود به نظر من بررسی و طراحی برای تشکیل این حزب باید 
انجام شود و احتیاط و تاملی که تاکنون بوده جای خود را به یک ضرورت 
اجتناب ناپذیر می دهد. بالاخره واقعیت جامعه همین است دو تا حزب 
هرچند اسما حزب نیستند یک طرف اصولگرایان با تنوعی که دارند و 

یک طرف دیگر هم اصلاح طلبان با تنوع خودشان هستند. در آمریکا 
هم ملاحظه کنید همین طور اســت بالاخره همه جمهوریخواه ها و 
دموکرات ها یک دیدگاه ندارند. این تجربه درکشورهای مختلف است 

و ما هم باید کم کم به این سمت و سو حرکت بکنیم. 
 آقای رئیسی شعار دولت فرا جناحی داد ولی در عمل حتی 
در سطوح میانی هم از مدیران فقط یک طیف خاص استفاده 

کرد، تحلیل شما چیست؟
دولت فراجناحی را شوخی تلقی کنید. جریانی که برای روی کار 
آوردن این دولت این همه هزینه ایجاد کــرد اجازه نمی دهد که این 
اتفاق رخ دهد. در جایی که آقای لاریجانی را با آن سوابق ردصلاحیت 
می کنند، می شود انتظار داشت بخشداری از اصلاحات سر کار بماند؟ 
اگر چنین قصدی داشــتند چرا چنین مسیری طی شد، راه های کم 
هزینه تری هم بود و خیلی ها برآورد می کردند بدون این اقدامات رای 
لازم را به دست نمی آورند. رای آقای رئیسی یک پارچه نبود و من فکر 
می کنم از جوانان انقلابی تا کسانی که می گفتند در یکدستی چه رخ 
می دهد را در بر می گرفت. یکدست شدن باعث می شود واقعیت میدان 
زندگی مردم دیده شود و با واقعیت کنار بیایند. استفاده از اصلاح طلبان 

هم  بیشتر شوخی تلقی می شود.
 عملکرد دولت را در این مدت که از شروع کار آن گذشته 

است، چگونه ارزیابی می کنید؟
هنوز زود است؛ با این حال در حوزه انتصابات متاسفانه حرف و بحث 
زیاد است نکاتی که می شنویم بحث فامیل، داماد و منصوبین که اگر 
اصلاح نشود، این یک اشکال در انتصاب هاست.  در کنار این انتصاب ها 
بحث برانگیز ادعایی که اکنون مطرح می شود این است که اصول گرایان 
می گویند تاکنون مدیریت دست آنها نبوده است و طبعتا نیروها نه از 
نظر سطح علمی و نه از نظر تجربی و حضور در صحنه به گفته خودشان 
برتر از جریان اصلاحات نیستند. هرچند ما این حرف را قبول نداریم 
)اینها همه جا بودند از دولت آقای موسوی مرحوم عسگراولادی، آل 
اسحاق و... ( چون می خواهند همه اشکالات را متوجه جریان مقابل 
کنند. از نظر کیفیت مدیران)ســطح تحصیلات و تجربه( خودشان 
معتقد هستند که به پای جریان مقابل نمی رسد. در حوزه عملکردی 
در هر کدام از صحنه ها مثال بزنیم مانند صحنه خارجی که مذاکرات 
برجام شروع شده اســت به نظر ما همین که آقای رئیسی شجاعانه 
شــروع کرد و گوش به حرف برخی تندروها نداد که در واقع شــاید 
دلشان بخواهد این فضا ادامه پیدا کند و کاسبان تحریم ادامه این روند 
را ترجیح بدهند. همین که ولو با تاخیر مذاکرات را شروع کردند مثبت 
است. در حوزه داخلی گرچه واقعیت این است که مشکلات اقتصادی 
کشور به این سادگی نیست که با راه حل های دستوری رفع شود ولی 
امیدواریم همین کاری که در بحث ارز4۲00 )که البته مجلس مانع 
شد و می توانست در این شرایط شوکی وارد کند( شد البته حذف آن 
کار درستی است ولی انتخاب زمان آن در این شرایط التهاب و شرایط 
سخت ارزی علی القاعده فعلا زمان مناسبی برای این کار نیست لذا در 
کارهای اقتصادی بالاخره این نشست هایی که با کارشناسان اقتصادی 
به شرط ادامه داشتن و توجه به نظریات کارشناسی خوب است. الان 
فصل بودجه اســت و خواهیم دید بودجه را چه کار خواهند کرد به 
خصوص در بخش مصارف) بخش درآمدها متاسفانه مشکلات اساسی 
دارد نفت تحریم است، سرمایه گذاری خارجی مسدود است و...( هنوز 
اتفاق مهمی در حوزه اقتصادی نیفتاده است و باید بیشتر منتظر باشیم 
و ببینیم که چه خواهد شد. بالاخره چهار سال از زندگی کشور و ملت 
که  طی سال ها و دهه های اخیر به شدت تحت فشار است و باید منتظر 

ماند و دید دولت سیزدهم چه می کند.

آرمان ملی: بر مدیریت کلان کشور هستیم، چنین وضعیتی طبیعتا فرصت مناسبی برای جبهه اصلاحات است تا با بازنگری 
در ساختار و شعارهایش بار دیگر پشتوانه مردمی خود را به دست آورد و با این پشتوانه وارد رقابت های انتخاباتی در سال های 
آتی شود. این در حالی است که هنوز اصلاح طلبان به نقد درونی و آسیب شناسی نپرداخته  اند و باید دید چه زمان اصلاح طلبان 
به نقد خود خواهند پرداخت. در این راستا برای تحلیل شرایط اصلاح طلبان، بازسازی و انسجام درونی و چشم انداز تشکیل 
حزب فراگیر اصلاحات »آرمان ملی« با سید محمود میرلوحی فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو حزب اتحاد ملت به گفت وگو 

پرداخته است که می خوانید. 

سیدمحمود میرلوحی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

نوعی بازسازی در جریان اصلاحات در حال شکل گیری است
    اصلاح طلبان می توانند صحنه گردان فضای سیاسی کشور شوند  اصلاح طلبان در وضعیت رصد شرایط قرار دارند

 دولت فراجناحی را باید شوخی تلقی کرد

صباح زنگنه در گفت وگو با»آرمان ملی«:

 فضای مثبتی است؛ 
با آمريكا رودررو مذاكره كنيد

 اوميكرون جديدترين سويه 
ويروس كرونا

اومیکرون جدیدترین سویه و از تغییریافته ترین موارد 
جهش ویروس کرونا محسوب می شود که در آفریقای 
جنوبی گسترش یافته و به دلیل نبود اطلاعات کافی 
درباره میزان سرایت آن همچنان بهترین راه برای 
پیشگیری از این سویه تازه؛ واکسینه شدن، رعایت 

فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از ماسک است.

  مهار رفتاری که باز تولید می شود

مراقب شیطنت های انگلیس در مذاکرات باشید
فشار زندگی بر مردم سبب ایجاد عقلانیت در مذاکره کنندگان شده است

 برجام2 در دستور کار مذاکرات قرار نخواهد داشت
 جریان های سیاسی از تصمیمات عقلانی دولت حمایت می کنند

 مذاکره کنندگان باید با ظرافت از مذاکرات عبور کنند
احتمال به نتیجه رسیدن مذاکرات در کوتاه مدت وجود دارد

 اولین کشور معترض به مذاکرات اسرائیل خواهد بود
 مذاکره کنندگان از خسارت های بیشتر تحریم ها جلوگیری کنند
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